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معماری برج میلادمعماری برج میلاد
ایرانی استایرانی است

 گفت وگوی همشهری با محمدرضا حافظی
که برج میلاد تهران را طراحی و اجرا کرده است

یکشــنبه یکشــنبه 1717 دی  دی 14021402- شماره - شماره 89948994
پروژه های فرهنگی شهرداری در برنامه چهارم

نرگس معدنی پور، رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای شهر تهران: موضوعات مهمی ازجمله تکمیل 
۷سرای محله، ایجاد ۵مرکز فراهنگ، ایجاد اتاق های مادر و کودک، ایجاد۱۷تالار یاس، تکمیل پروژه مساجد 

آدینه و... را در برنامه چهارم مدنظر قرار داده ایم و ضروری است مناطق نسبت به تکمیل آنها اقدام کنند.

تلاش برای رفع مسائل و مشکلات ترافیکی
مهدی گلشنی، مدیرکل حمل ونقل عمومی و امور مناطق شهرداری تهران: جلسات نظارت ستادی و ارزیابی 
عملکرد مناطق یک، ۱۲، ۱۳ و ۱۹ برگزار و مســائلی چون توجه بیشــتر به ایجاد پیاده راه ایمن برای شهروندان 

تهرانی و گردشگران خارجی، اجرای اصلاح هندسی و مسقف سازی پایانه ها در منطقه یک و... بررسی شد.

زینب زینال زاده؛ روزنامه نگارشورا

از آخرین ایستگاه خط7 چه خبر؟ 
با توافــق شــهرداری تهــران و وزارت ورزش و جوانان، در 
ازای واگذاری 7مجموعه ورزشــی از جمله ورزشــگاه های 
امام رضا)ع( و شــهید کاظمی، 34هکتار از اراضی ورزشگاه 
تختی تملک شد که برای اجرا و تکمیل احداث بزرگراه شهید 
شوشتری و همچنین بخش منتهی الیه خط7 متروی تهران 

مورد نیاز است.
پس از طی شدن کارها و تشریفات اداری مربوط به تهاتر، این 
زمین برای ادامه و انجام پروژه های عمرانی شهرداری تهران 
شامل پروژه بزرگراه شهید شوشــتری و بخش منتهی الیه 
خط7 متــرو در اختیار معاونت فنــی و عمرانی و همچنین 
شرکت متروی تهران قرار می گیرد. به این ترتیب جدی ترین 
مانع بر سر راه ساخت ایستگاه ورزشگاه تختی و پایانه خط7 
برطرف شده است. ســاکنان محله های پرجمعیت جنوب 
شرقی تهران سال هاست که برای سهولت و سرعت دسترسی 

به مترو، در انتظار تکمیل و افتتاح این ایستگاه هستند. 
پیش بینی می شود با افتتاح این ایستگاه، حدود 40هزار سفر 
روزانه به خط7 مترو اضافه شود که این موضوع نشان دهنده 

اهمیت این ایستگاه است.

آخرین ایستگاه خط7 در انتظار تامین بودجه 
با افتتاح ایستگاه میدان کتاب در 18مهرماه امسال، حالا تا 
تکمیل خط7 مترو فقط یک ایستگاه و یک پایانه در محدوده 

ورزشگاه تختی باقی مانده است. 
یکی از مشکلات اصلی در راه تکمیل خط7 موضوع تملک 
زمین هــای مورد نیاز ورزشــگاه تختی بــود. در این رابطه 
محمود یوســفی، مجری خط7 متروی تهــران می گوید: 
»ایستگاه متروی ورزشگاه تختی را معطل نهایی شدن طرح 
تهاتر زمین بین شــهرداری تهران و وزارت ورزش و جوانان 
نگه نداشــتیم و با اجاره زمین از مجموعه ورزشــی تختی 
کارهای مربوط به تجهیز کارگاه و عملیات اجرایی را پیش 
بردیم و اجازه ندادیم به دلیل وجود معارض، وقفه ای در کار 
ایجاد و این پروژه تعطیل شود. برای تکمیل ایستگاه ورزشگاه 
تختی، مشکل اصلی ما تامین  منابع مالی است. اگر بودجه 
1200میلیارد تومانــی به این پروژه اختصــاص پیدا کند، 
می توانیم در سال1403 این ایســتگاه را تکمیل کرده و به 
بهره برداری برسانیم.  پیش بینی ما این است که تکمیل این 
ایستگاه، حدود یک سال دیگر زمان می برد؛ البته درصورت 
تامین و تزریق منابع مالی مورد نیاز، با کار شبانه روزی این 
امکان فراهم است که در مدت زمان 6 ماه ایستگاه ورزشگاه 
تختی را که ایستگاه بزرگی به شمار می رود تکمیل کرده و به 

بهره برداری برسانیم.«
به این ترتیب می توان امیدوار بود که با برداشــته شدن این 

مانع بزرگ، شاهد تکمیل خط7 مترو در سال آینده باشیم.

3سال زمان برای ساخت پایانه خط7 
یوسفی درباره تملک زمین ورزشــگاه تختی هم می گوید: 
»زمین تملک شده برای ساخت پایانه خط7 مترو مورد نیاز 
است. کارهای مربوط به این پروژه انجام شده و فعلا در انتظار 
تحویل زمین هستیم. از زمان تحویل زمین و شروع پروژه، 
حدود 3سال زمان می برد تا پایانه خط7 را تکمیل کنیم.« 
مدیر پروژه خط7 متروی تهران با اشاره به توسعه غربی این 
خط می گوید: »با تکمیل و بهره برداری از ایستگاه ورزشگاه 
تختی تمام ایستگاه های خط7 تکمیل خواهد شد. در ادامه 
توسعه بخش غربی را از ایستگاه میدان کتاب داریم که شامل 
3.5کیلومتر مسیر و 2ایستگاه می شــود و به دانشگاه علوم 
تحقیقات می رسد. ســاخت این بخش هنوز آغاز نشده و در 

انتظار صدور مجوز های مربوط به آن هستیم.«

حمل ونقل

از شورا چه خبر؟
زیر گذر فتح- باغستان بهمن ماه بهره برداری می شود. این 
پروژه از سال98 در منطقه21 کلید خورده بود که در این دوره 
با پیگیری های مدیریت شهری، عملیات عمرانی تسریع شد 
و اکنون پیاده راه های اطراف تونل، سقف و نور باقی مانده که 
تا بهمن این اقدامات به پایان می رسند. همچنین فاز دوم این 
پروژه احداث دسترسی همسطح است که پس از بهره برداری 
از فاز اول، عملیاتی می شود. سیدجعفر تشکری هاشمی، 
رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای شهر تهران در 
بازدید از این پروژه گفت که دوری کردن از اجرای پروژه های 
خودرومحور سیاستی است که مدیریت شهری در این دوره 
دنبال می کند، اما احداث این پروژه با هدف افزایش ایمنی 
و کاهش تلفات انجام شده است. این عضو شورا در ادامه به 
تشریح موضوعات دیگری چون اتوبوس و اورهال ناوگان 

ریلی و... پرداخت.

اتوبوس ها کفاف سفرها را نمی دهند

با اعداد و ارقام ارائه شده می توان متوجه شد که وضعیت برخی 
از مناطــق درحوزه حمل ونقل بســیار بحرانی اســت و تعداد 
اتوبوس های موجود کفاف ســفرها را نمی دهد. از ابتدای دوره 
ششم مدیریت شــهری تاکنون 700دســتگاه اتوبوس جدید 
وارد ناوگان شــده اســت. با رویکرد عدالت محور باید مناطق 
کم برخوردار ســهم بیشتری داشته باشــند که امیدواریم این 

رویکرد محقق شود.

واردات اتوبوس های دیزلی
ناوگان حمل ونقل عمومی ازجمله معضلات شــهر و مشــکل 
شهروندان است که باید از این اوضاع در معرض انهدام جلوگیری 
شــود. گرچه واردات اتوبوس برقی خوب اســت، اما قیمت هر 
اتوبوس برقی معادل 3اتوبوس دیزلی اســت و برهمین اساس 
باید پیش از خرید اتوبوس برقی درد مردم را با واردات اتوبوس 
دیزلی درمان کرد. ناوگان حمل ونقل چنان حائز اهمیت است 
که برای نخستین بار در بودجه امسال 7هزارو200میلیارد تومان 
برای خرید اتوبوس و هزارو 300میلیارد تومان برای بازســازی 
اتوبوس ها تخصیــص دادیم که تا کنون درصد کمی اســتفاده 

شده است.

تردد مترو در کریدور پرجمعیت

احداث ایســتگاه مترو در مناطق با مطالعات حمل ونقلی انجام 
می شــود؛ چراکه قرار نیســت مترو محله به محله تردد کند، 
بلکه ایســتگاه ها در کریدور پرجمعیت احداث می شوند. قرار 
 بر این شــده تا بازنگری جــدی در خطوط مترو انجام شــود. 
مناطق 21، 22، 5، 18 دچار فقر ریلی هســتند و در بازنگری 
خطوط جدید به توســعه آینده شــهر، تراکم جمعیت و نیاز 

شهروندان پاسخ می دهیم.

نیاز به ایجاد گذرگاه ایمن

مدیریت شــهری مخالفتی با مد دوچرخه نــدارد، اما برای ما 
توسعه فرهنگ دوچرخه سواری اهمیت دارد؛ نه احداث مسیر 
دوچرخه سواری. باور داریم چرا باید مسیری را ایجاد کنیم که 
هیچ دوچرخه ای از آن عبور نمی کند؟ خیابان های ما باید تبدیل 
به خیابان هایی شوند که شهروندان به راحتی از آن عبور کنند. 

باید برای شهروندان گذرگاه ایمن ایجاد کنیم.

خروج کارخانه ها از مناطق

وجود کارخانه های متعدد در مناطــق ازجمله منطقه21 یک 
چالش و معضل است و هیچ کس نمی تواند این کارخانه ها را از 
مناطق بیرون کند و برهمین اساس باید دنبال حل این چالش 
باشیم. در کنار این موضوع ضرورت دارد برای شغل های مزاحم 
هم راهکاری ارائه داد؛ چرا که هیچ شغلی نمی تواند خیابان را 

از شهروندان بگیرد.

او شریک در همه عکس هایی ا ست که ما از دورنمای 
تهران انداخته ایم؛ طراح و معماری که 13سال از عمر 

خود را گذاشــت تا بلندترین برج و بلندترین سازه 
ایران را در برابر چشــم پایتخت نشینان و مهمانان 

شهر برافرازد. 
برج 315متری میلاد با آنتن مخابراتی و 12طبقه سازه 
رأس، حاصل هنر اوست که ششمین سازه بلند دنیا 

محسوب می شود. 

دکتر محمدرضا حافظی را در دانشــکده معماری 
دانشگاه شهیدبهشتی در یک بعدازظهر زمستانی 
یافتیم و ساعتی درباره داستان طراحی و معماری این 
المان منحصر به فرد گپ زدیم. او می گوید برج میلاد 
یادگاری برای تهران است و طراحی و ساختش برای 

او لذت بخش تر از نقطه پایانش بوده است.

سیدمحمد فخارگفت وگو
روزنامه نگار

  400متر طول سازه ترانزیشن2سازه
  170هزار مترمکعب عملیات خاکبرداری 

  6500تن آرماتوربندی 
  8دستگاه پله برقی 

ساخت ایستگاه به شکل جزیره ایساخت ایستگاه به شکل جزیره ای

25
متر

عمق ایستگاه

106
متر

طول ایستگاه

46
درصد

پیشرفت ساختمانی

مشخصات ایستگاهمشخصات ایستگاه

  ســاخت برج میــلاد در 
دهه های 70 و 80 یک رخداد فراشــهری 
بود که در تهران رقم خورد. چه احساس 
نیازی شما را به طراحی این نماد شهری 

کشاند؟
سؤال کلاسیکی پرسیدید که زمانش همین 
روزهاســت. حالا فاصله مناسبی از روزهای 
ساخت و افتتاح داریم و دورنمای مشخصی از 
این المان شهری به وجود آمده است. سازمان 
زیباسازی شهر تهران در سال1371 اطلاعیه 
عمومی منتشــر کرد که شــهرداری تهران 
درنظر دارد نماد جدیدی در شــهر تهران به 
ارتفاع بیش از 200متر بسازد. مجموعه ای که 
با محوریت بنده فعالیت می کرد، اعلام کرد 
که نماد ساختنی نیست، ولی شما می توانید 
کارهایی را در تهران اجرا کنید که اگر شــد، 
 نماد تهران هم باشــد؛ البتــه قبلا هم بحث 
برج مخابراتی در تهران مطرح بود. این پروژه 
یک بار در طرح جامــع عباس آباد مکان یابی 
شده بود، 2بار هم برای تپه های عباس آباد و 
میدان امام خمینی)ره( مطرح شد. آن روزها 
به دلیل عدم توانایی فنی کشور،  طرح منتفی 

شده بود.
  مجموعه ای که شــما در 
آن فعالیت می کردید، تجربه مشابه هم 

داشت؟
بله، مجموعه ما توان ساخت سازه های بتنی 
ارتفاع بلند را داشــت که شــامل سیلوها و 
برج های خنک کننده می شــد. پیشنهاد ما 
مورد موافقت شــهرداری تهران قرار گرفت. 
پس ما هــم بر عملکــرد جدید خــود برج 
تأکید کردیم و هم بر کارایی روزآمد فضای 

پیرامونی آن.
  امروز که نــگاه می کنیم 
کارکردهای متعددی برای برج میلاد درنظر 
گرفته شده است. آیا در مرحله طرح اولیه 
هم همین مجموعه ها بــرای برج درنظر 
گرفته شده بود یا از طرح اولیه پیرامونی 

فاصله گرفته ایم؟
چند سال پیش در یک مقاله به همین 
موضوع پرداختم و نوشتم به رغم اینکه 
از اهداف اولیه فاصله گرفته ایم، ولی 
همچنان مجموعه فعلــی برج میلاد 
مورد توجه شهروندان پایتخت هست. 

در طرح نخســت، موزه، فرهنگسرا، مسجد، 
مرکز همایش، هتل و مرکــز خرید برای آن 
طراحی شده بود که این مراکز مختلف یک 
کارکرد همگنی با هــم دارند، اما به بعضی از 
آنها توجه شــد و به برخی دیگر مثل مسجد 

توجه نشد.
  چه شد که چنین نقطه ای 
برای بلندترین المان شــهری پایتخت 
انتخاب شــد؟ آیا تأکیدی وجود داشت 
یا روشــمند این محل برای برج درنظر 

گرفته شد؟
تپه هــای کــوی نصــر، بلندتریــن نقطه 
چین خوردگی میانی تهران اســت که یک 
ســرش در لویزان قرار دارد و سر دیگرش در 
پارک چیتگر. موقعیتش هم درست در مرکز 
هندســی شــهر قرار دارد که طبق طرح آن 
زمان هم می توانست پوشش امواج تلویزیونی 
را داشــته باشــد. این محل البته با توجه به 
المان هایی که برای اطرافش طراحی شده بود، 
می توانست مرکز تجمع و برنامه های ارتباطی 

دیگر هم باشد.
  کار طراحی برج از چه سالی 

آغاز شد؟
مطالعات سال 72 تا 73 صورت گرفت و بعد 
برنامه فیزیکی طراحی معماری از ســال74 
آغاز شــد تا همزمان بــا طراحی بخش های 
مختلف مرحله طرح و اجرا با یکدیگر پیش 

روند و 13سال بعد در سال87 افتتاح شد.
  هتل برج میلاد در طراحی 
اولیه شما هم بوده، اما هنوز زمین مانده و 
گود نیمه کاره آن می تواند خطرناک باشد. 
محل این گود در طرح نخست هم همین 

بخش شمالی بود؟
در ســال های پس از افتتاح برج، شهرداری 
وقت، طرح جامــع را به هم ریخت و طرحی 
آوردند که متفاوت بــود. جانمایی هتل هم 
در طرح جدید به آن نقطه منتقل شــد. در 
طرح قدیم قرار بود نقطه قرینه شرقی مرکز 
همایش های فعلی تبدیل به 
هتل 16طبقه 5ستاره ای 
شــود و پایینــش مرکز 
تجارت. اطــراف برج نیز 
قرار بود ایوانی برای شهر 
باشــد و داخل آن مرکز 

فرهنگی تجــاری و موزه طراحی شــود. آن 
مرکز تجاری قرار بود عایداتی داشته باشد که 
برج از طریق آن اداره شود و پس از 5سال از 
بهره برداری، سوددهی آن آغاز شود. پس برج 
هزینه خودش را خــودش تامین می کرد. در 
کنار آن، خود هتل نیــز محل درآمدی برای 
شهرداری تهران بود، ولی متأسفانه به پروژه ای 
تبدیل شد که شــهرداری در آن هزینه های 
گزافی کرد و به ســودآوری نرســید. پس از 
بهره برداری با تصمیم مسئولان شهری، محل 
هتل تغییر کرد. خانمی که طراحش بود هم 
به خاطر تحریم کار را رها کرد و بعد گود آن 
هم نیمه کاره رها شد تا خطر بزرگی برای آن 

محدوده ایجاد کند.
  شما طرحی را پی ریزی و اجرا 
کردید که امروز به همه عکس های یادگاری 
نماباز تهران سرک می کشد. موقع اجرا به 
این حس فکر کرده بودید یا درگیر مسائل 

طراحی کالبدی بودید؟
نه. واقعیت این است که آنقدر گرفتاری فنی 
طراحی و معماری داشتیم که نشد سراغ این 
بخش برویم. روزی که این طرح مطرح شــد 
یکی از دوستان گفت: خودت را درگیر نکن. 
معلوم نیســت فردا تو ســر این پروژه باشی. 
گفتم: من به فکر امروزم هســتم و اگر فردا 
نبودم مهم این اســت که کارم را دقیق انجام 
داده باشم. انصافا هم نگاه حمایتی شهرداران 
وقت بود که این المان شــهری ایجاد شــد 
وگرنه خیلی بعید بود چنین طرحی با چنین 
هزینه ای برای شهر ایجاد شود. البته که حالا 

یادگاری از ما برای تهران محسوب می شود.
  برج میلادی کــه امروز در 

تهران قدعلم کرده، چقدر ایرانی است؟
اول این را بگویم که فراموش نکنید ایده این 
برج 4ســال پس از جنگ برای تهران مطرح 
شــد. از طرفی در جهان معمولا این کارها به 
کشورهای غربی واگذار می شود؛ حتی امروز 
هم مدیران شهری در نقاط مختلف دنیا سراغ 
باشگاه برج سازان کشورهای غربی می روند و 
از داشته های خود چیزی برای عرضه ندارند. 
این یک کار ایرانی با قوت و قدرت است؛ البته 
برای بخش های تخصصی مثل نصب آسانسور 
سراغ شــرکت معروف سوئیســی ها رفتیم، 
اما آمریکایی های برج ساز هم از این شرکت 
اســتفاده می کنند و چرخ را دوباره اختراع 
نمی کنند. آسانسورهای 7متر بر ثانیه آنها نه 
رقیب ایرانی که رقیب جهانی هم نداشت. در 
سیستم قالب لغزنده نیز جک ها از سوئدی ها 
خریداری شد، اما قالب ها در ایران ساخته شد. 
معماری،  مدیریت و اجرا کاملا ایرانی بود که 

مایه افتخاری در سطح دنیاست.
  درباره طرح بالای برج، سازه 
چگونه از طراحی به اجرا رســید؟ ایده 

طراحی چه بود؟
تعریف نخست این بود که اثر ما الهام گرفته 
از بســتر معماری ایرانی باشــد. معماران به 
این نکته فکر می کنند که اگر عکسی از برج 
میلاد در دنیا منتشر شد،  گفته شود این برج 
مربوط به شرق اســت و المان های معماری 

مشرق زمین در آن لحاظ شــود. سازه سبد 
برج با استفاده از خطوط طراحی شده است. 
خالص ترین مورد رعایــت خطوط مربوط به 
گنبد باغ دولت آباد یزد است. سبد برج میلاد 
تهران نیز بــا اقتباس از ایــن گنبد تاریخی 

به صورت مینیمال طراحی شده است.
  شــما البته استاد دانشگاه 
هم هستید. کار تدریس و دانشگاه اجازه 

می داد به امروز برج برسید؟
خیر. من 4ســال از دانشگاه مرخصی گرفتم 
و در سال های پایانی منتهی به دوره افتتاح، 
مسئول طرح و اجرا در کارگاه برج سازی بودم.
  اگر این برج کار شــخص 
دیگری بود، شــما نمره قبولی را به آن 

می دادید؟
چون خودم معلم کارشناســی ارشد هستم، 
نمره قبولی برایــم از 16 به بالا محســوب 
می شود و من همین نمره 16 را به این پروژه 

می دهم.
  سال87،  وقتی کار تمام شد، 
قطعا مسئولان کشوری و شهری زیادی 
با برج عکس یادگاری گرفتند و لوح های 
مختلفی در پای برج نصب شد که در دوره 
این مدیر و آن مســئول کار انجام شده 
است. زمان گرفتن عکس یادگاری با این 

سازه فوق العاده چه حسی داشتید؟
یادم نمی آید، شاید هم چنین عکسی گرفته 
باشم، ولی بعید است چنین عکسی را امروز 
بتوانم پیدا کنم و بگویم زنده کننده 13سال 
ســاخت و خاطره آن دوران اســت، اما یک 
عکس هست که خیلی دوستش دارم که در 
همان سال87 با همه 200نیروی کارگر پروژه 

انداخته ام که آن را خیلی دوست دارم.
  پس شما زحمت کار را بیشتر 

از نتیجه اش دوست دارید.
اصلا همه معمارها همینطور هستند؛ حتی 
در برخی پروژه ها بوده ام که رنگ شده اش را 
ندیده ام، اما از گچ و خاکش لذت برده ام. من 
این لذتی که بــردم در کار کردن را با چیزی 
عوض نمی کنم. البته که نتیجه خوبی هم داد 
و تا امروز به عنوان دستاوردی بزرگ، سربلند 
ایستاده اســت. حتی در بخش ورودی لابی 
هم لابی این پروژه در دنیا تکرار نشده و مورد 
مشابهی نداریم که پایه اش چنین حریم شلوغ 
و حیاط جالبی داشــته باشد. در همان سال 
نخست 700هزار نفر از آن دیدن کردند که 

قابل مقایسه با هیچ برجی در جهان نیست.
  امروز اگر دوبــاره بگویند 
چنین برجی را برای تهران طراحی کنید، 

آیا این کار را می پذیرید؟
محال است.

  به خاطر زحمتش یا به خاطر 
ایده ای که به صورت کامل اجرا نشد؟

نــه قطعا به عنــوان معمــار، ایــده دیگری 
می دهم تا کمــی  و کاســتی های موجود را 
نداشته باشد. البته برج میلاد برای من هنوز 
هم دوست داشــتنی اســت که باید مسجد 
 و المان های طــرح اولیه را هم می داشــت،

اما نشد.
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